

MINUTES OF THE 1980 ANNUAL GENERAL MEETING IN MONTREAL

At the association's Annual General Meeting at Dalhousie University, 4 June 1981, members will be asked to approve the minutes of the last full business meeting, held at the Université du Québec à Montréal on 6 June 1980.

1. At 15h35 the president, Robert Craig Brown, welcomed some 200 members of the association to the meeting and extended a particular greeting to Mack Thompson, executive director of the American Historical Association and J.A.Y. Habel, vice-president of the Manufacturers Life Insurance Company.
2. The president asked for a minute's silence in tribute to the memory of Donald Creighton, G.W.L. Nicholson, John Swettenham, Kenneth Windsor and L.S.F. Upton.
3. The minutes of the Annual General Meeting, held in Saskatoon on 4 June 1979, were approved as printed in the Spring 1980 newsletter.
4. The Nominating Committee's slate of candidates was placed before the meeting. Brian McKillop was nominated from the floor for one of the two open seats on the Nominating Committee. Ballotting then took place. (The results were printed in the Summer 1980 newsletter)
5. The Council, through A.F.J. Artibise, presented a proposal "that Section 4 of the 1967 Amendments to the Canadian Historical Association Constitution be deleted and replaced thus --
 - (i) The Nominating Committee shall invite each member of the association to suggest nominees and with these suggestions in mind shall draw up a ballot of nominations which it shall send to each member of the association;
 - (ii) for the position of vice-president, only one person shall be nominated by the Nominating Committee;
 - (iii) for the four positions on Council, the Nominating Committee shall nominate at least eight persons. No less than two of these persons shall be non-Canadianists. If a non-Canadian specialist is not among the four candidates with the highest number of votes, the non-Canadianist with the most votes shall be declared the fourth elected member. This provision shall be in force for the Annual General Meetings of 1981, 1982 and 1983 only.
 - (iv) in addition to the names placed on the ballot under sections (ii) and (iii), the name of any member nominated for any

PROCES-VERBAL DE L'ASSEMBLEE ANNUELLE TENUE A MONTREAL EN 1980

A l'assemblée annuelle de la Société, à l'Université Dalhousie, le 4 juin 1981, les membres devront approuver le procès-verbal de la dernière assemblée annuelle tenue à l'UQUAM à Montréal, le 6 juin 1980.

1. Le président, Robert Craig Brown, déclare la séance ouverte à 15h35 et souhaite la bienvenue aux quelques 200 membres présents. Il salue plus particulièrement Mark Thompson, directeur administratif de l'American Historical Association et J.A.Y. Habel, vice-président de la compagnie d'assurance Manuvie.
2. Le président prie l'assemblée d'observer une minute de silence à la mémoire de Donald Creighton, G.W.L. Nicholson, John Swettenham, Kenneth Windsor and L.S.F. Upton.
3. Le procès-verbal de l'assemblée annuelle tenue à Saskatoon en 1979 est adopté tel que publié dans le Bulletin du printemps 1980.
4. Le comité de mise en candidature présente à l'assemblée sa liste de candidats. L'assemblée propose Brian McKellop à l'un des deux postes vacants au comité de mise en candidature. Les résultats du scrutin qui suivirent furent publiés dans le Bulletin de l'été 1980.
5. Le Conseil, représenté par A.F.J. Artibise, propose que "l'article 4 des amendements de 1967 à la constitution de la Société historique du Canada soit supprimé et remplacé comme suit:
 - (i) Les membres de la Société à l'invitation du comité de mise en candidature, proposeront les noms des personnes désignées à occuper certains postes. Faisant suite à ces suggestions, le comité de nomination préparera une liste de candidats qu'il fera parvenir à chaque membre de la société;
 - (ii) pour le poste de vice-président, une seule personne sera désignée par le comité de mise en candidature;
 - (iii) le comité de mise en candidature désignera au moins huit personnes pour les quatre postes au Conseil. Pas moins de deux de celles-ci devront être non-canadianistes. Si un non-canadianiste ne se classe pas parmi les quatre candidats ayant obtenu le plus grand nombre de votes, le non-canadianiste ayant obtenu le plus de votes sera déclaré le quatrième élu. Cette clause sera en vigueur uniquement aux congrès annuels de 1981, 1982 et 1983.
 - (iv) En plus des noms placés sur les bulletins de vote selon les articles (ii) et (iii), le nom de tout membre désigné par dix membres ou plus -- et représentant plus

elective office by a petition bearing signatures of ten members or more -- representative of more than one institution, organization or agency -- must be placed on the ballot;

- (v) the Nominating Committee shall allow not less than six weeks between inviting suggestions or petitions and drawing up the ballot."

After a brief discussion, the motion was overwhelmingly passed.

6. Michael Piva gave notice that he would present the following motion to the 1981 Annual General Meeting:

"Nominations of candidates for positions on the Executive Committee and the Council will be received in writing by the Nominating Committee between 1 September and 31 December each year. Letters of nomination shall include the signatures of the nominator and a seconder, both of whom must be members of the association in good standing at the time the nomination is submitted. The Nominating Committee will assume the responsibility of insuring that each person nominated agrees to appear on the ballot. The names of all duly nominated candidates shall appear on the ballot prepared by the Nominating Committee and submitted to the membership at its Annual Meeting. This ballot shall include not less than one candidate for each Executive Committee position nor less than eight candidates for the Council. If no nominations of candidates for positions on the Executive Committee have been received by 31 December, the Nominating Committee shall nominate one candidate for each position. If less than eight candidates for the Council have been nominated by 31 December, the Nominating Committee shall nominate additional candidates."

7. Pierre Savard, chairman of the François-Xavier Garneau Medal Committee, announced that the prize had been awarded to Louise Déchéne for her Habitants et Marchands de Montréal au XVIIe siècle. Madame Déchéne had sent a telegram from Paris regretting her inability to attend the meeting and to receive the prize in person. (The Council presented the Garneau Prize to Madame Déchéne on 1 November 1980)
8. Mack Thompson presented the 1980 Albert B. Corey Prize, with \$2,000, to Robert Bothwell and William Kilbourn for C.D. Howe: A Biography.
9. Peter B. Waite, chairman of the award committee, announced that the winner of the 1979 Sir John A. Macdonald Prize was Maria Tippett for her biography of Emily Carr. J.A.Y. Habel presented the Macdonald medal and a cheque for \$5,000. Ms. Tippett briefly addressed the meeting.

d'une institution, organisation ou agence -- devra être inscrit sur les bulletins de vote;

- (v) pas moins de six semaines devront être écoulées entre la date de l'invitation du comité de mise en candidature et des pétitions présentées, et la date du vote.

Après une brève discussion, la proposition fut adoptée par une forte majorité.

6. Michael Piva avisa l'assemblée qu'il présenterait la motion suivante à l'assemblée annuelle de 1981:

"Le comité de mise en candidature devra recevoir, par écrit, entre le 1er septembre et le 31 décembre chaque année, les mises en candidature aux postes du Comité exécutif et au Conseil de la Société. Les lettres proposant la nomination doivent porter la signature du présentateur et du seconneur qui devront tous deux être membres en forme de la Société lors de la présentation du candidat. Le Comité de mise en candidature aura la responsabilité de s'assurer que chaque personne présentée accepte d'avoir son nom sur les bulletins de vote. Le nom de tous les candidats dûment présentés devra apparaître sur les bulletins de vote préparés par le Comité de mise en candidature et soumis aux membres lors de l'assemblée annuelle. Le scrutin devra comprendre au moins un candidat pour chaque poste au Comité exécutif et pas moins de huit candidats au Conseil. Si, le 31 décembre, aucun candidat n'a été présenté pour le Comité exécutif, le Comité de mise en candidature présentera un candidat pour chaque poste. Si, le 31 décembre, moins de huit candidats ont été présentés pour le Conseil de la Société, le Comité de mise en candidature présentera le nombre de candidats nécessaire."

7. Pierre Savard, président du comité de la médaille François-Xavier Garneau, annonça l'attribution du prix à Louise Déchéne pour son ouvrage Habitants et Marchands de Montréal au XVIIe siècle. Madame Déchéne s'est excusée par télégramme de Paris de ne pouvoir être présente. (Le Conseil a présenté la médaille Garneau à Madame Déchéne le 1er novembre).
8. Mack Thompson décerna le prix Albert B. Corey pour 1980 et la somme de \$2,000 à Robert Bothwell et William Kilbourn pour leur ouvrage C.D. Howe: A Biography.
9. Peter B. Waite, président du jury pour le prix Sir John A. Macdonald, fit part du choix de son comité: Maria Tippett pour sa biographie d'Emily Carr. J.A.Y. Habel présenta la médaille Macdonald accompagnée d'un chèque de \$5,000 et Madame Tippett adressa quelques mots à l'assemblée.

10. The first Wallace K. Ferguson Prize was presented to John Ingham, author of The Iron Barons: A Social Analysis of an American Urban Elite, 1874-1965.
11. The chairman of the Regional History Committee, A.F.J. Artibise, announced the award of Certificates of Merit to David Alexander, B.C. Studies, The Beaver, E.R. Forbes, W.L. Morton, Paul O'Neill, Larry Pratt, John Richards, Leslie Ross, Saguenayensia, Robert C. Tuck and Esther Clark Wright.
12. The treasurer's report was unanimously accepted by the meeting.
13. James A. Leith moved, and Peter B. Waite seconded the following motion, which was passed unanimously:
- "The Canadian Historical Association has noted the announcement on 30 May 1980 that McGill-Queen's University Press will suspend operations indefinitely in May 1981. It wishes to express to both universities its sense of the grave impact of this announcement. Scholarship is a primary concern of all universities, and Queen's and McGill have shown their respect for this concern by major contributions to scholarship over the years. Scholarship involves publication if its results are to be shared, and scholars require a variety of outlets if their work is to be published and disseminated adequately. The loss of an important academic publisher is consequently a serious matter. The association urges the two universities to make every effort to maintain the McGill-Queen's University Press."
- The motion is to be transmitted to the principal of Queen's University and the president of McGill University.
14. The past president of the CHA, Desmond Morton, moved a vote of thanks to the president of l'Université du Québec à Montréal, to the Programme Chairman (John Weaver) and his committee, to those responsible for local arrangements (Claude Maire and Jean-Claude Robert), to the prize and nominating committees, to the departing members of Council (A.F.J. Artibise, Margaret Conrad, D.M.L. Farr, René Durocher and David Sutherland), to the retiring chairs of CHA committees (A.F.J. Artibise, Margaret Conrad, John English, Patricia Roy and Stanley Ryerson) and to the president and his executive committee. The motion was seconded by Douglas Cole and passed unanimously.
15. Professor Brown turned the meeting over to the incoming president, Pierre Savard, who adjourned the gathering at 17h05.
10. John Ingham s'est vu décerné le premier prix Wallace K. Ferguson pour The Iron Barons: A Social Analysis of an American Urban Elite, 1874-1965.
11. Le président du comité d'histoire régionale, A.F.J. Artibise, annonce les récipiendaires des certificats: David Alexander, B.C. Studies, The Beaver, E.R. Forbes, W.L. Morton, Paul O'Neill, Larry Pratt, John Richards, Leslie Ross, Saguenayensia, Robert C. Tuck Esther Clark Wright.
12. L'assemblée adopte à l'unanimité le rapport du trésorier.
13. La proposition suivante, présentée par James A. Leith et appuyée par Peter B. Waite, fut adoptée à l'unanimité:
- "Le 30 mai 1980, la SHC a pris avis de l'annonce que les Presses McGill-Queen's devront suspendre leurs opérations indéfiniment à partir de mai 1981. La Société désire exprimer aux deux universités son sentiment des graves conséquences de cette nouvelle. La connaissance académique constitue une des premières préoccupations de toute université et les universités McGill et Queen's ont toutes deux, au cours des années, démontré par leur contribution à l'érudition leur respect pour cette responsabilité. Celle-ci inclut la diffusion de la recherche par l'édition et les chercheurs ont besoin d'une variété de moyens pour assurer la publication de leurs travaux. La perte d'une importante maison d'édition n'est donc pas sans importance. La Société prie instamment les deux universités de faire tout en leur pouvoir pour conserver les Presses McGill-Queen's".
- Cette résolution sera transmise au président de l'Université McGill et au Principal de l'Université Queen's.
14. Le président sortant, Desmond Morton, propose un vote de remerciements au président de l'Université du Québec à Montréal, au président du comité du programme, John Weaver et a son comité, aux responsables locaux, Claude Maire et Jean-Claude Robert, aux comités des prix de la Société et au comité des mises en candidature, aux membres sortants du conseil (A.F.J. Artibise, Margaret Conrad, D.M.L. Farr, René Durocher et David Sutherland), aux présidents sortants des différents comités de la SHC (A.F.J. Artibise, Margaret Conrad, John English, Patricia Roy et Stanley B. Ryerson) ainsi qu'au président et aux membres du comité exécutif. Cette proposition, appuyée par Douglas Cole, fut adoptée à l'unanimité.
15. Le professeur Brown transmet alors la présidence de l'assemblée au nouveau président, Pierre Savard qui annonce la clôture à 17h05.